
Dr. Sallai Gyula, a HTE elnöke
elmondta, hogy a 2009-es évet a
HTE Választmánya jubileumi évnek
nyilvánította, s ennek nyitóprog-
ramja az ünnepi ülés, mely a szüle-
tésnap dátumához illeszkedik. A ju-
bileumi évet az ôszi HTE Kongresz-
szus fogja zárni, melynek program-
ját a 60 éves évforduló tölti majd ki. 

A HTE méltán lehet büszke a hat
évtized erôfeszítéseire, eredménye-
ire, rendezvényeire. Mára azonban
az egyesület társadalmi felelôssé-
ge is megnôtt, hiszen annak a társa-
dalomnak, amit közösen építünk,
éppen az infokommunikáció a leg-
fontosabb alappillére. A HTE meg-
alakulása óta az óra egyszer körbe-
járt, s a második körbejárást úgy
kezdheti meg, hogy a felelôsségvál-
lalás nem csak a mûszaki, hanem a
gazdasági, szabályozási, társadal-
mi aspektusokra is kiterjed. A HTE
tevékenységében tehát a hasznos-
ság kérdése még jobban elôtérbe
kerül.

Ez a szemlélet tette természetes-
sé az ünnepi ülés témaválasztását
is. A HTE októberi „Távközlési és
Informatikai Hálózatok” konferenci-
áján az egyesület felkérést kapott a
szélessávú infrastruktúrával kap-
csolatos szakmai megfontolások ki-
dolgozására. Az elkészült dokumen-
tum megjelent a HTE honlapján, s a
felkért elôadók is a szélessávú fej-
lesztési koncepcióikról, megoldása-
ikról beszéltek más-más szemszög-
bôl. 

Elsôként Csepeli György, a MeH
közpolitikai igazgatója ismertette a
Nemzeti Digitális Közmû (NDK) gon-
dolatának a hátterét és céljait. Cse-
peli úgy fogalmazott, hogy a közmû
kialakítása egy radikális demokra-
tizálódást jelentene, ahol végre va-
lóban egyenlô módon férhetnének
hozzá az információkhoz az állam-
polgárok. Mindezt minimális állami
beavatkozással, az Európai Unió
szabályrendszeréhez illeszkedve,
piackonform módon célszerû meg-
valósítani. 

Ugyanakkor a korszerû szolgál-
tatások – például távoktatás, táv-
diagnosztika vagy telemedicina –
széleskörû igénybevétele megkö-
veteli, hogy valóban széles sávban
gondolkodjon mindenki. Az elôadó
szerint legalább a 6 Mbit/s-os se-
bességû, szimmetrikus hozzáférést
érdemes célul kitûzni, mert hosszú
távon csak ez adhat megoldást. Cse-
peli György ezt nevezte valódi szé-
lessávnak és példákkal illusztrálta,
miért van erre szükség. Ugyanak-
kor azt is elismerte, hogy ha ezt az
igényt ki kell szolgálni, akkor a tel-

jes infrastruktúra jelentôs fejleszté-
sére van szükség. Ezt vállalja fel az
NDK koncepciója, mely nagy mér-
tékben támaszkodna az elérhetô EU
alapokra, a jelenlegi állami eszkö-
zökre, s egy homogén optikai háló-
zat létrehozásával olyan nyílt háló-
zati koncepciót valósítanának meg,
amely hozzáférési versenyt biztosít
és piaci logikával, önfenntartó mó-
don mûködtethetô. Ennek a koncep-
ciónak nem csak a lakosság lesz a
nyertese, hanem a közintézmények
és az önkormányzatok is, de szíve-
sebben fogalmaz úgy, hogy a mun-
ka, a tanulás és az egészség lesz az
igazi nyertes.

Azt, hogy miként lehet az Euró-
pai Unió forrásainak hatékony fel-
használásával jelentôs eredménye-
ket elérni a szélessávú hozzáférés-
ben, Kenneth Spratt, az Ír Köztársa-
ság Hírközlési, Energiaügyi és Ter-
mészeti Erôforrások Minisztériuma
hírközlésfejlesztési divíziójának ve-
zetôje ismertette. Írországban a szé-
lessávú elterjedtség néhány évvel
ezelôtt még nagyon alacsony volt, de
hosszú távú, konzekvens program-
mal igen intenzív fejlôdést sikerült
e lérni. 

Míg 2006-ban a háztartások csak
13%-a rendelkezett szélessávú hoz-
záféréssel, addig ez a szám 2007-re
45%-ra, 2008-ra pedig 59%-ra emel-
kedett. Ennek a hátterében egy négy-
fázisú program állt. 2000-2003 kö-
zött a gerinchálózat fejlesztésén volt
a hangsúly, 2002 és 2009 között pe-
dig egy olyan nyílt hozzáférésû, ré-
szint EU alapokból finanszírozott
Metropolitan Area Network építés in-
dult meg, mely Írország 92 városát
látja el. 2004 és 2007 között a Group
Broadband Schemes programban a
kisebb települések üzleti alapon tör-
ténô ellátása valósult meg, míg 2009-
tôl szintén EU forrásokból és állami
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„Szélessávon mindenkihez” címmel tartotta meg január 27-én ünnepi elnökségi 
ülését a 60. évfordulóját ünneplô Hírközlési és Informatikai Tudományos Egyesület.
Az ülésnek ugyan a patinás évforduló adta az aktualitást, hiszen az egyesület 
– majdnem napra pontosan –, 1949. január 29-én lett bejegyezve, 
azonban a Miniszterelnöki Hivatallal közösen szervezett szakmai program 
kiváló lehetôséget adott arra, hogy a HTE elnöksége és a nagyszámú meghívott 
szakember közösen vitassa meg a hazai infokommunikáció 
egyik legidôszerûbb kérdését. 
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támogatással az üzleti alapon ellá-
tatlan területeket fogják ellátni. Ösz-
szességében 2010 végére terveik
szerint elérik a teljes szélessávú te-
rületi lefedettséget.

A következô elôadó, Gaál Nor-
bert az Európai Bizottság Verseny-
ügyi Fôigazgatóságának munkatár-
sa abba avatta be a hallgatóságot,
hogy milyen kritériumok esetén szá-
mít egy állami beavatkozás az EU
szerinti állami támogatásnak, majd
ismertette, milyen lépésekben dön-
tik el, hogy az állami támogatás ösz-
szeegyeztethetô-e az európai alap-
elvekkel. Mint mondta, a szélessáv
támogatására szolgáló állami inter-
venció értékelésére nincsenek elô-
re lefektetett szabályok, minden ké-
relmet egyedileg vizsgálnak meg.
2003 óta 43 kérelmet bíráltak el és
mintegy 1 milliárd eurót juttattak az
igénylô tagállamoknak. 

Azt azért kiemelte, hogy a leg-
több jóváhagyott projekt a „fehér”
és „szürke” területekre koncentrál,
azaz azokra a területekre, ahol egy-
általán nincs szolgáltató, illetve ahol
csak egy szolgáltató van. Fontos ré-
sze a pályázatnak az átfogó piace-
lemzés, mely megalapozza a piaci
intervenció szükségességét és be-
mutatja a beavatkozás arányossá-
gát. Szintén fontos kritérium az álla-
mi támogatás nyílt tenderen való oda-
ítélése és a technológia-semleges-
ség elvének a betartása. 

A verseny erôsítését segíti, ez-
ért fontosnak tartja a Bizottság a
nyílt hozzáférés lehetôvé tételét, ál-
talában a nagykereskedelmi hozzá-
férés kötelezô nyújtásának az elôí-
rásával. A jövôbeli trendekrôl szól-
va kiemelte, hogy az EU most elsô-

sorban az alapszintû internet hoz-
záférés 100%-os kiépítését és az
optikai hálózatok (Next Generation
Access Networks) állami támogatás-
sal történô kiépítését támogatja.
Ugyanakkor hozzátette, hogy a gaz-
dasági válság mélyülése elôtérbe
hozta a szélessávú hálózatok fej-
lesztését, amit a Barroso-csomag is
támogat. 

A napot végezetül egy kerekasz-
tal-beszélgetés zárta, melyet Horváth
Pál, a HTE fôtitkára vezetett és az
elôadókon kívül részt vett benne Pa-
taki Dániel az NHH elnöke, Detrekôi
Ákos az NHIT elnöke, Beck György
a Vodafone vezérigazgatója, Bauer
Róbert az Enternet Invest Zrt. elnö-
ke, Teszári Zoltán a Digi TV tulajdo-
nosa, Fürjes Balázs az Invitel sza-
bályozási igazgatója, Kis Gergely a
GKINet ügyvezetôje és Gacsal Jó-
zsef az IVSz elnökségi tagja. 

A beszélgetésben fontos kérdés-
ként merült fel, hogy milyen sávszé-
lességgel számolják az ország ellá-

tottságát. Pataki Dániel és Kis Ger-
gely elmondta, hogy az ellátottság
jobb, mint amit az NDK bevezetôje
sugall, hiszen 256 kbit/s-os sebes-
séggel már az ország 97%-a elérhe-
tô. Gacsal József szerint viszont pél-
dául Németország már 10 Mbit/s-os
sebességgel számol, egy kisvállal-
kozás számára ez már alapvetô. Cse-
peli György úgy látja, hogy az igény
növekedése erôteljes, ezért célsze-
rû nagyobb sávszélességgel szá-
molni. Fürjes Balázs szerint valóban
növekszik a forgalom, de inkább a
megbízható sávszélességet várják
el az ügyfelek, mint a nagyobb sáv-
szélességû csomagokat, végül Beck
György a mobil szélessáv és a mo-
bil TV terjedésére hívta fel a figyel-
met, mely sokat segíthet a célok el-
érésében.

Összességében a kerekasztal-
vitában sok érdekes szempont, vé-
lemény merült fel, melyek tovább
segíthetnek a hazai szélessávú fej-
lesztési célok elérésében.
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